
Poruncile si libertatea - Din invataturile Parintelui Arsenie Boca

Scris de Administrator

Poruncile si libertatea
  

  

„Prin Botez scapam de jugul robiei, devenim liberi de silnicia pacatului. Poruncile Noului
Testament sunt porunci ale libertatii, porunci ale Harului, nu ale legii. Dar daca nu le implinim ne
pierdem iarasi libertatea. Poruncile Noului Testament ne asigura libertatea spiritului, precum
neimplinirea lor ne intoarce iarasi sub tirania pacatului. Deci iata ca iarasi si de la cumpana
mintii atarna reusita sau nereusita stradaniei lui Dumnezeu cu desavarsirea noastra. Sfantul
Botez este desavarsit, dar nu desavarseste pe cel ce nu implineste poruncile, zice Sf. Marcu
Ascetul. Credinta sta nu numai in a fi botezat in Hristos, ci si a implini poruncile Lui (Sf. Marcu
Ascetul, Despre Botez, in Filocalia ed.I, vol. 1, p. 279 si ed. II, p. 275).

Cat de mare e darul libertatii la care-l vrea Dumnezeu pe om, rezulta si din cuvintele Sf. Marcu
Ascetul: Nici Botezul, nici Dumnezeu, nici Satana nu sileste voia omului (Idem, p. 280; si p.
276). Deci curatirea deplina a firii intampinata prin Botez, asteapta si vremea mintii, cand
curatirea e aflata efectiv prin porunci (Ibidem). Mantuirea noastra nu e numai un dar de la
Dumnezeu, ci si o fapta a libertatii noastre. Desigur, dupa cum omul patimea de sila sub robia
Stapaniilor (rele), Dumnezeu putea sa ne slobozeasca si sa ne faca neschimbatori tot cu sila.
Dar nu a făcut asa, ci prin Botez, ne-a scos cu sila din robie,  desfiintand pacatul prin cruce, si
ne-a dat poruncile libertatii, dar a urma sau nu poruncilor, a lasat la voia noastra libera. Drept
aceea, implinind poruncile ne aratam dragostea fata de Cel ce ne-a slobozit; iar nepurtand grija
de ele, sau neimplinindu-le, ne dovedim impatimiti de placeri (Idem, p. 290; si p. 286).”

  

Sursa: Ieromonah Arsenie Boca, Cararea Imparatiei, Editura Sfintei Episcopii Ortodoxe
Romane a Aradului, Deva, 2006.
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